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همهدرکسبدستاوردهستهایشریکبودهاند

کدام تحقیر؟
صالحی:اظهاراتجلیلیوتیمشبگومگوهایبچهگانهاست

اظهارات تیم مذاکره کننده قبلی در کمیسیون ویژه بررسی برجام، حتی دادِ علی 
اکبر صالحی، مرد آرام و همیشه میانه رو تیم مذاکره کننده فعلی را هم درآورده 
اســت. رئیس ســازمان انرژی اتمی که پیش تر حرف از رفتنش از این سازمان 
بود، این روزها مشــغول دفاع تمام قد از عملکرد تیــم فعلی و مذاکرات و توافق 
به دست آمده اســت و جواب های تند و تیزی به انتقادات جلیلی و یارانش می 
دهد. صالحی هم در جلسه کمیسیون ویژه پاسخ های تند و تیزی به گفته های 
جلیلی و یارانش داد و هم حالا در مصاحبه ای با نشریه »طلوع صبح«. او در این 
مصاحبه انتقادات جلیلی و تیمش را »کم لطفی« می خواند و  اساسا ورود آن ها 
به این گونه صحبت ها را »بگومگوهــای بچه گانه« می خواند و می گوید هیچ 

وقت وارد این بازی ها نشده است. 

دیگرچهکاربایدمیکردیم؟
صالحی در این مصاحبه درمورد این گفته جلیلی که در برخی موارد توافق وین، 
نظام تحقیر شده است می پرسد: »کدام تحقیر؟ اگر تحقیر شدن این است که ما 
حق غنی سازی را تثبیت کردیم، اگر تحقیر این است که ما شش هزار سانتریفیوژ 
را نگه داریم، اگر تحقیر این اســت که تحقیق و توســعه را ادامه می دهیم، اگر 
تحقیر این است که فردو پابرجا می ماند. اگر این ها تحقیر است، خب من دیگر 

چه بگویم، دیگر نمی دانم چه کار باید می کردیم.« 

اینهابگومگوهایبچهگانهاست
رئیس ســازمان انرژی اتمی ســخنان تیم مذاکره کننده قبلی را کم لطفی می 
خواند و می گوید اخلاقــا هیچ وقت وارد مقوله های بچه گانه و بگومگوها نمی 
شــود. او در ادامه می گوید: »اگر این طور باشــد، من باید فریــاد بزنم که بنده 
مذاکرات عمــان را راه انداختم و این بچه مال من اســت. ولــی من گفتم می 

خواهم این کار پیش برود و اصلا من مادر این فرزند نیســتم؛ تمام شد، من نمی 
خواهم این فرزند از وسط نصف باشد، آن را به دیگری بدهید تا کار را جلو ببرد«. 
وی بــا بیان اینکه »ما یا برای مســائل ملی کار می کنیم یا خــدای نکرده برای 
مسائل شخصی« تاکید می کند که توافق محصول کار همه تیم ها از روحانی و 
لاریجانی و جلیلی و ظریف است. او با تشبیه این مذاکرات به »دوی امداد« می 
گوید: »واقعا مذاکرات شــبیه یک دو بود، حالا من بیایم این طور بگویم، مثلا 

که چه؟ آخرش که چه؟«

نمیشودازرویتعصببگوییم»نه«
صالحی در ادامه با تاکید بر اینکه وظیفه همگی ما دفع شر است، می گوید: »ما 
که نباید شــر بیاوریم؛ باید با هوشــیاری ، تدبیر و تعقل جلو برویم«. او با اشاره به 
اینکه رهبری درمورد مذاکره با آمریکا روشن بین بودند و در آن زمان که نمی شد 
از این صحبت ها کرد، گفتند می توانید مذاکرات را انجام دهید، اما فقط راجع به 
موضوع هسته ای، تصریح کرد که ما باید همکاری کنیم که منافع ملی تثبیت 

شود و نهایتا همه دفع شــر کنیم. به گفته صالحی اینکه بخواهیم بگوییم 
»نه« و از روی تعصب خدای نکرده بگوییم مرغ یک پا دارد، نمی شود.

اظهاراتعباسینشانهاعتمادبهنفساوست
او درمورد سخنان فریدون عباسی، رئیس پیشین سازمان انرژی اتمی 

کتور اراک آن قدر امنیت دارد که حاضر اســت  نیز که گفته بود رآ
کتــور اراک زندگی کند، گفت  بــا زن و بچه اش برود در کنار رآ
که این نشــانه شــجاعت و اعتماد به نفس او است، ولی او نه 

کتور بوده است و نه سازنده آن. در حالی که ساخت  طراح رآ
کتور به علت تحریم ها به دست خودمان  و طراحی این رآ

انجام شــده و بنابراین می خواهیم که تیمی بین المللی روی آن نظارت داشته 
کتور اتمی مقوله ای حساس است و با  باشــد. او همچنین تاکید کرده بود که رآ
امنیتش با نیروگاه برق فرق دارد. صالحی پیش از این نیز گفته بود که عباســی 
را به خدا واگذار می کند و تاکید کرده بود: »مگر شجاعت به این مسائل است، 
می خواهند هشتاد میلیون نفر را به خاطر اینکه بگویند شجاع هستند، به خاطر 

بیاندازند. مسائل ایمنی در هسته ای با ایمنی در ایران خودرو فرق دارد«.

کمیسیونازجلیلیخواستهمستنداتکتبیاشراارائهکند
رئیس سازمان انرژی اتمی دربخشی دیگر درمورد این ادعای تیم قبلی که طرف 
مقابل حق غنی سازی برای ایران را در دوره آن ها پذیرفته بوده است، ضمن رد 
دوباره آن می گوید که اگر سخنان اوباما و کلینتون و کری را بین سال های 88، 
89 و 90 بررسی کنید می بینید که چنین حرفی درست نیست. وی درخصوص 
این گفته جلیلی که مذاکرات قبلی به نتایج خوب و تعیین کننده ای رســیده بود 
گفت که در جلســه کمیسیون برجام به او گفتند که از جلیلی خواسته 
اند مستندات کتبی اش را ارئه دهد. صالحی همچنین با بیان 
اینکه در مذاکرات عمان دو مسیر مذاکره با 1+5 و آمریکایی 
ها وجود داشــت، گفت که برغم توصیه رهبــری بین این دو 
مســیر هماهنگی وجود نداشت؛ درصورتی اگر وجود داشت 
چه بســا زودتر به نتیجه می رســیدیم. او پیــش تر نیز در 
کمیسیون در این خصوص گفته بود: »اصلًا در 
آلماتی و استانبول غنی ســازی را نپذیرفتند. 
هیچ ســندی در این رابطه وجــود ندارد، اگر 
می گوینــد 1+5 غنی ســازی را به رســمیت 

شناخته، سند بیاورند«.

آمانو فردا در کمیسیون برجام
یوکیو آمانو فردا در کمیســیون ویژه بررسی برجام حاضر می شــود. آمانو که امروز به تهران آمده است فردا بعد از ظهر به بهارستان می رود تا با اعضای کمیسیون ویژه بررسی برجام دیدار کند و به سوالات آن ها 

پاسخ گوید. علیرضا زاکانی، رئیس کمیسیون ویژه بررسی برجام هفته گذشته طی نامه ای از محمدجواد ظریف درخواست کرده بود تا یوکیو آمانو را به مجلس شورای اسلامی دعوت کند. صبح امروز وزارت 
خارجه ایران طی نامه ای به مجلس شورای اسلامی اعلام کرد که یوکیو آمانو، بعد از ظهر فردا یکشنبه، ساعت 14 مهمان ویژه کمیسیون برجام خواهد بود. قشقاوی، معاون کنسولی و امور مجلس وزارت 
خارجه پیش تر گفته بود: در جلســه گذشته کمیســیون برجام علیرضا زاکانی رییس این کمیسیون اعلام کرد با توجه به سفر آمانو به ایران، کمیســیون از وی دعوت می کند تا در صورت صلاحدید دولت در 

یکی از جلسات شرکت کرده و ضمن بیان نظرات و دیدگاه های خود به سوالات اعضا نیز پاسخ دهد. کمیسیون ویژه برجام در چند روز گذشته میزبان تیم های مذاکره کننده فعلی و قبلی هسته ای کشورمان بود 
و بحث های مطرح شده در ان واکنش های فراوانی را به همراه داشت. حالا و با فرصت ایجاد شده از سفر یوکیو آمانو به تهران مجلس استفاده کرده و رئیس آژانس بین المللی انرژی اتمی را به بهارستان فراخوانده 

است. باید دید حضور آمانو در بهارستان هم به اندازه حضور جلیلی، ظریف و صالحی خبرساز خواهد شد یا خیر؟

اظهارنظردربارهبرجامزوداست
رئیس مرکز تحقیقات اســتراتژیک مجمع 
تشخیص مصلحت نظام امرروز با دبیرکل 
کادمــی علــوم اجتماعی چیــن دیدار و  آ
گفت وگو کــرد. علی اکبر ولایتــی که این 
روزها بنا به اشــتغال شــدید به کمیسیون 
ویژه برجام نرفته بود امروز و در حاشیه این 

دیدار در خصوص برجام و بررســی ان در مجلس شورای اسلامی ایران 
و کنگره امریکا صحبت هایی را مطرح کرد. ولایتی در پاســخ به ســوالی 
در رابطه با بررســی برجــام در کنگره آمریکا، گفــت: در مورد مذاکرات 
هســته ای باید بگویم هنوز روند بررســی حقوقی آن در مجلس شورای 
اســلامی تمام نشده است و تا زمانی که بررســی آن ادامه یابد اظهارنظر 
در رابطه بــا آن زود خواهد بود و قطعاً آن چیزی کــه صورت گیرد به نفع 

ما خواهد بود.

احیایورشکستگانسیاسی
حســین کنعانی مقدم، با اشــاره به جلسات 
اصولگرایان برای همگرایــی در انتخابات 
عنــوان کــرد: تلاش بــرای همبســتگی 
اصولگرایان همواره مورد حمایت است، اما 
تجربه گذشته نشــان داده که ائتلاف های 
انتخاباتی با شکســت مواجه شــده و باعث 

انشقاق اصولگرایان خواهد شد. وی افزود: بدون شک با این روش آنها که 
امروز خــود را قیم اصولگرایان می دانند و وحدت را در»همه با من باشــید« 
می بینند، شکســت خواهنــد خورد.اصولگرایــان هم در گذشــته به دلیل 
رفتارهای این افراد ضربه خورده اند. متاسفانه در جریان اصولگرا عده  ای به 
دنبال این هستند که با برخی ورشکســتگان سیاسی که انگیزه بازگشت به 
عرصه سیاســت را دارند همراهی کنند تا از این طریق جریان هایی را که در 

گذشته به اصولگرایان ضربه زد، احیا کنند.

شکایتازجهانگیریبهکجاکشید؟
الهام امین زاده معاون حقوقی رئیس جمهور 
امروز ظهر در نشست خبری خو به ماجرای 
شــکایت های صــورت گرفتــه از دولــت و 
پرونده های حقوقی پرداخت.  وی در رابطه با 
شکایت احمدی نژاد از جهانگیری گفت: در 
این رابطه نیز آقای جهانگیری و وکیل ایشان 

شــخصاً کار را جلو می برند و هم اکنون در حال تأییدیه لایحه دفاعی شــان 
هستند. معاون حقوقی رئیس جمهور تأکید کرد: پرونده شکایت احمدی نژاد 
از جهانگیری اکنون در مرحله دادسراست. وی درباره شکایت نهاد ریاست 
جمهوری از موضوع مطرح شده نسبت به وجود دو تابعیتی ها در دولت گفت: 
این شکایت به درخواست نهاد ریاست جمهوری به دلیل افترا، تشویش اذهان 
عمومی و نشر اکاذیب صورت گرفته و ما همواره به دنبال این بودیم که نسبت 

به این موضوع شفاف سازی کامل صورت گیرد.

سید عباس عراقچی با انتقاد از اینکه برخی از دوستان فصل هفتم شورای 
امنیــت را معادل حمله نظامی قلمداد می کنند، گفــت: آیا برای جنگ باید 
مذاکره می کردیم و برای رفع تحریم ها نباید مذاکره می کردیم، فصل هفتم 
منشور سازمان ملل به موضوعاتی می پردازد که از نظر شورای امنیت تهدید 
علیه صلح و امنیت شناخته می شود و حمله نظامی ماده ای از فصل هفتم 
منشور شورای امنیت است به طوری که اگر شورای امنیت قائل به این شود 
موضوعی مانند برنامه هســته ای ایران برای صلح و امنیت بین الملل یک 

تهدید است این کشور را ذیل فصل 7 برده و با آن برخورد می کند. 
وی با اشــاره به انتقاد برخی افراد مبنی بر زمان طولانی خروج پرونده ایران 
از شورای امنیت اظهار داشت: برای کشوری که 5 هزار سال تاریخ و تمدن 
دارد 10 سال از چشم به هم زدن هم کمتر است، اگر با دیدی واقع بینانه در 
روند توسعه صنعتی و چشم انداز بلند مدت جمهوری اسلامی ایران حرکتی 

آهسته در صنعت هســته ای داشته باشــیم که در ازاء آن دیگر صنایع ما از 
تحریم خارج شده و به رشد و شکوفایی کشور کمک کنند و برنامه هسته ای 
به جای 10 سال ظرف 15 ســال به مرحله صنعتی برسد وقفه خاصی را در 

روند توسعه کشور ایجاد نمی کند.
معاون امور حقوقی و بین الملل وزارت خارجه در گفت و گو با خانه ملت با بیان 
اینکه نسبت به ایجاد فضای تخریبی تیم مذاکره کننده قبلی واکنش نشان 
نمی دهیم، افزود: رویکرد تیم مذاکره کننده موجود به این صورت بوده که 
به روند طی شده 12 سال گذشــته به عنوان یک حرکت یکپارچه نگاه کرده 
است و به اعتقاد ما مدیریت عالی نظام یک حرکتی را به جلو آورده و هر دولت 
و تیم مذاکره کننده ای در مقطع خود وظیفه خود را به خوبی انجام داده است، 
البته در جزئیات این امکان وجود داشت که تیم های قبلی هزینه برخی کارها 

را کمتر کرده و سرعت برخی کارها را افزایش دهند.

عراقچی با تاکید بر اینکه از دید تیم مذاکره کننده موفقیتی که در مذاکرات 
حاصل شده نتیجه کار جمعی و یک حرکت 12 ساله بوده است، ادامه داد: 
مذاکرات همانند یک دو امدادی بوده که هر شخصی دویده و آن چوب را به 
دیگری واگذار کرده تا به شــخص آخر رسیده است که نتیجه نهایی حاصل 
شود، همه در کسب این دستاورد شریک بوده اند و تحت مدیریت عالی مقام 
معظم رهبری این دســتاورد و کار سنگین به سرانجام رسیده و حقوق مردم 

ایران احیا شده است.
معاون امور حقوقــی و بین الملل وزارت خارجه با بیــان اینکه تیم مذاکره 
کننده به حمایت های مقام معظم رهبری متکی بوده که خودمان را لایق 
این حمایت ها نمی دانسته و شرمنده لطف ایشان شده ایم، تصریح کرد: 
درایت و رهبری داهیانه ایشــان هم به تیم مذاکره کننده جرات، جسارت 
و حمایــت لازم را داده که پیش روند، مذاکرات را به ســرانجام برســانند و 
هم زیاده خواهی های دشــمنان را کنترل کرده و سبب شده به این نقطه 

دست یابیم.

جهانگیری خبر داد
اجازهرهبریبرایواماز

صندوقتوسعه
اســحاق جهانگیری در جلســه بررســی مســائل و 
مشــکلات شهرســتان زابل با اشــاره به اظهارات 
برخی از منتقدان در مورد استفاده دولت از پول های 
صندوق توســعه ملی با بیان اینکــه دولت فقط 10 
میلیــارد دلار بــا مجوز رهبــری و بــرای منابع آب و 
خاک از صندوق توســعه ملی برداشت کرده است، 
خاطرنشان کرد: دولت متعهد شده که این پول را به 
عنوان وام برداشت کرده و آن را به صندوق بازگرداند.
وی با بیان اینکــه در حال حاضــر در مقطع مهمی 
به لحاظ تصمیم گیری در تاریــخ دولت قرار داریم، 
خاطرنشــان کــرد: در مقطع فعلی عــلاوه بر بحث 
تشــکیل ســتاد اقتصــاد مقاومتــی کــه در اجرای 
سیاســت های آن هم ملت و هم دولت مســئولیت 
دارند و هم، در آســتانه تدوین برنامه ششم در دولت 
یازدهم هستیم، همچنین از طرفی در مقطعی به نام 
پساتحریم نیز قرار داریم. جهانگیری با تأکید بر اینکه 
آحاد مــردم باید در سیاســت های اقتصاد مقاومتی 
مشارکت داشته باشند، خاطرنشان کرد: نهادهای 
غیردولتــی، بخش خصوصــی و نهادهای عمومی 
همــگان بایــد در سیاســت هایی که بــرای اجرای 
اقتصاد مقاومتی تدوین می شود نقش آفرینی داشته 
باشــد. معاون اول رئیس جمهور با اشــاره به تدوین 
برنامه ششــم توســعه، افزود: تدوین برنامه ششــم 
فرصتی است که طی آن برای پنج سال آینده کشور 
برنامه ریزی می کنیم. جهانگیری با اشــاره به توافق 
صورت گرفته در پرونده هسته ای،  اظهار کرد: برخی 
از دوستان طی دو ســال اخیر عمر دولت یازدهم به 
ســادگی لب به انتقاد می گشــایند، بروند مرور کنند 
و بگوینــد که دولت باید چــه بخش هایی را مدیریت 
می کرد و امروزچه بخش هایی را مدیریت کرده است.
معــاون اول رئیس جمهــور با تأکید بــر اینکه دولت 
یازدهم مصمم اســت که با هر قیمتی با برنامه ریزی 
حرکت به سمت توسعه استان سیستان و بلوچستان 
به ویژه منطقه سیســتان را پیگیری نماید به برخی از 
مشکلات این اســتان اشــاره و با تأکید بر اینکه باید 
حتما مشــکل طوفان شن در اســتان برطرف شود، 
خاطرنشان کرد: توسعه مرزی یکی از نیازهای استان 
سیستان و بلوچستان است که در همین راستا نیز مرز 
میلــک باید به یکی از مرزهای مهــم صادراتی ایران 
تبدیل شده و ارتباط میان میلک و چابهار برقرار گردد.
وی همچنین با اشــاره به پروژه انتقــال و توزیع آب 
به دشــت سیســتان خاطرنشــان کرد: پس از سفر 
رئیس جمهور به این استان طرح آبیاری مداوم 46 
هزار هکتار زمین کشــاورزی مورد توجه دولت قرار 
گرفت. پس از انجام بررسی ها دریافتیم که با بودجه 
دولت اجرای ایــن طرح عغیرممکن اســت. در آن 
زمان آقای روحانی طی نامه ای و بنا بر ضرورت کار 
از مقام معظم رهبری درخواست کردند که به دولت 
اجازه برداشــت معادل 500 میلیون دلار از صندوق 
توســعه ملی بدهد که مقام معظم رهبری نیز با این 

درخواست موافقت کردند.
جهانگیری با اشاره به اظهارات برخی منتقدان دولت 
درباره برداشت از صندوق توسعه ملی، اظهار کرد: 
یکــی از حرف های ناحقی که از ســوی منتقدان در 
مورد اســتفاده دولت از صندوق توسعه ملی مطرح 
می شــود این اســت که می گویند دولــت یازدهم از 
صندوق توســعه ملی برداشــت کرده است. این در 
حالی اســت که تاکنون تنها 10 میلیارد دلار آن هم 
با اخذ مجــوز از رهبــری و برای منابــع  آب و خاک 
به صورت وام برداشــت کرده اســت و قطعاً آن را به 

صندوق بازمی گرداند.

افکارنیوزنوشت:»نمایندگانبهبرجامبرسند«
رئیس مرکز سیاسی حزب موتلفه اسلامی گفت: اوباما در پذیرش برجام داخل آمریکا مشکل دارد. ایالات مختلف درمورد تحریم ها 

مصوباتی دارند که براساس آن از مرکزیت آمریکا پیروی نمی کنند. مشخص است که برجام نه به بار است و نه به دار.

بهارنیوزنوشت:»کنایهشیخنوربهمحموداحمدینژاد«
ناطق نوری حین اینکه از مشکلات امروز کشور می گوید یك درخواست هم دارد؛ تاکید می کند که باید آنچه در هشت سال گذشته رخ داده 

به مردم منتقل شود. او اما از چاله های پیش روی این دولت هم خبر می دهد.

پارسنوشت:»ادامهتاییدوتکذیبدیدارسردارسلیمانیباپوتین«
گفته می شود سردار قاسم سلیمانی با وجود ممنوعیت سفر به خارج از سوی سازمان ملل، به مسکو رفته است. مقامات روسی این سفر را 

تکذیب کرده اند؛ اما دو تن از مقامات آمریکایی که خواستند نام آن ها فاش نشود، گفتند سفر سردار سلیمانی را تأیید می کنند.

خردادنوشت:»دعوتازجلیلیبهمثابهگلبهخودیدلواپسان«
سعید جلیلی را باید از این پس مرد شکست در مناظره ها دانست. او یك بار در خرداد 92 میدان مناظره هسته ای را به علی  اکبر ولایتی وا 

نهاد و امروز بعد از 27 ماه در مناظره ای »غیرحضوری« مغلوب سخنان صالحی شده است.

الفنوشت:»درنقدسخنروحانیدرجمعفرماندهانسپاه«
لغو یک شبه تحریم ها حتی از سوی رئیس تیم مذاکره کننده ایرانی و رئیس دفتر رئیس جمهور هم به رسمیت شناخته نشده است، آن وقت 

چگونه صحبت رئیس جمهور که حتی در میان کابینه و یاران او نیز نتوانسته یک صدا بیان شود، می خواهد تاثیرگذار شود؟

عکس روزسایت نگار

عکس یادگاری 
احمدی نژاد در مراسم 
اقامه نماز بر پیکر آیت الله 
خزعلی

خبرنامه


